



بيان

صادر عن معالي السيد ابراهيم بوغالي، رئيس الاتحاد البرلماني العربي،
رئيس المجلس الشعبي الوطني في الجمهورية الجزائرية الديمقراطية الشعبية،
باسم الاتحاد البرلماني العربي،

يدين استمرار إغلاق المسجد الأقصى المبارك/ الحرم القدسي الشريف أمام

المصلين خلال شهر رمضان

يتابع الاتحاد البرلماني العربي، بقلق بالغ واستنكار شديد استمرار سلطات الاحتلال الصهيوني في إغلاق أبواب المسجد الأقصى المبارك/ الحرم القدسي الشريف أمام المصلين المسلمين، لا سيما خلال شهر رمضان المبارك، في انتهاك صارخ لحرمة هذا الشهر الفضيل، وللقداسة الدينية والتاريخية للمسجد الأقصى أولى القبلتين وثالث الحرمين الشريفين، ولمشاعر مئات ملايين المسلمين حول العالم.

ويؤكد الاتحاد، أن هذه الممارسات تمثل مساساً خطيراً بالوضع التاريخي والقانوني القائم في القدس وفي المسجد الأقصى المبارك، كما تشكل خرقاً فاضحاً لقواعد القانون الدولي ولقرارات الشرعية الدولية ذات الصلة، وفي مقدمتها القرارات التي تؤكد بطلان جميع الإجراءات الهادفة إلى تغيير الهوية العربية الإسلامية والمسيحية للقدس، أو المساس بحرية العبادة وحماية دور العبادة في الأراضي الفلسطينية المحتلة.

وإذ يجدد الاتحاد البرلماني العربي، تمسكه بالحقوق الثابتة للشعب الفلسطيني، وفي مقدمتها حقه غير القابل للتصرف في إقامة دولته المستقلة ذات السيادة على خطوط الرابع من حزيران/يونيو 1967 وعاصمتها القدس الشريف؛ فإنه يؤكد أن المسجد الأقصى المبارك، بكامل مساحته، هو حق خالص للمسلمين، وأن إدارة شؤونه الدينية والوقفية هي منوطة حصراً بدائرة الأوقاف الإسلامية في القدس، التابعة لوزارة الأوقاف الأردنية، وفقاً للوضع التاريخي والقانوني القائم والاتفاقات الدولية ذات العلاقة.

وانطلاقاً من مسؤولياته القومية والبرلمانية، فإن الاتحاد البرلماني العربي:

1. يدين بأشد العبارات استمرار سلطات الاحتلال في إغلاق أبواب المسجد الأقصى المبارك ومنع المصلين من أداء شعائهم واعتبار ذلك عملاً عدائياً واستفزازاً خطيراً يمس حرية العبادة ويهدد بدفع الأوضاع إلى مزيد من التوتر وعدم الاستقرار في المنطقة.



2. يرفض كل الإجراءات أحادية الجانب التي تتخذها سلطات الاحتلال في القدس ومقدساتها الإسلامية والمسيحية، ويعتبرها باطلة ولاغية، ولا يترتب عليها أي أثر قانوني، ويطالب بالتراجع الفوري عنها ووقف جميع الانتهاكات بحق المسجد الأقصى المبارك وسائر المقدسات.

3. يدعو المجتمع الدولي، ومجلس الأمن، والجمعية العامة للأمم المتحدة، ومنظمة التعاون الإسلامي، والهيئات البرلمانية الإقليمية والدولية، إلى تحمّل مسؤولياتهم القانونية والأخلاقية، والضغط الجاد على سلطات الاحتلال لوقف هذا الاعتداء الخطير على حرمة المسجد الأقصى، وضمان فتحه أمام المصلين المسلمين، وتوفير الحماية الدولية للشعب الفلسطيني ومقدساته.

4. يثمن صمود الشعب الفلسطيني في القدس وسائر الأراضي الفلسطينية المحتلة، ويحيي المرابطين والمرابطات في محيط المسجد الأقصى المبارك دفاعاً عن هويته العربية الإسلامية، ويدعو البرلمانات العربية وكافة القوى الحية في الأمة إلى تكثيف الجهود السياسية والإعلامية والقانونية لنصرة القدس وأهلها وفضح انتهاكات الاحتلال.

5. يشدّد على أن استمرار انتهاك حرمة المسجد الأقصى في شهر رمضان المبارك يُعدّ استفزازاً لمشاعر المسلمين في كل مكان وقد يزعج بالمنطقة في أتون صراع ذي طابع ديني، ويحمل سلطات الاحتلال كامل المسؤولية عن أي تداعيات خطيرة قد تنتج عن هذه السياسات.

ويؤكد الاتحاد البرلماني العربي في الختام أن قضية القدس والمسجد الأقصى المبارك ستظل في صدارة أولوياته، وأنه سيواصل تنسيق الجهود البرلمانية العربية والدولية دفاعاً عن المدينة المقدسة ومقدساتها، إلى أن ينال الشعب الفلسطيني حريته واستقلاله وتحقق العدالة التي كفلتها الشرائع السماوية والقوانين الدولية.

بيروت 12 آذار/مارس 2026





Statement

Issued by H.E. Mr. Brahim Boughali, President of the Arab Inter-Parliamentary Union,
Speaker of the National People's Assembly of the People's Democratic Republic of Algeria,
on behalf of the Arab Inter-Parliamentary Union,
Condemning the Continued Closure of Al-Aqsa Mosque/Al-Haram Al-Sharif to
Worshippers During the Month of Ramadan

The Arab Inter-Parliamentary Union is following, with deep concern and strong condemnation, the continued actions of the occupation authorities in closing the gates of Al-Aqsa Mosque / Al-Haram Al-Sharif to Muslim worshippers, particularly during the holy month of Ramadan. This represents a blatant violation of the sanctity of this blessed month, the religious and historical significance of Al-Aqsa Mosque - the first Qibla and the third holiest sanctuary in Islam - and the feelings of hundreds of millions of Muslims around the world.

The Union affirms that these practices constitute a serious infringement on the historical and legal status quo in Jerusalem and at Al-Aqsa Mosque. They also represent a flagrant breach of international law and relevant international legitimacy resolutions, foremost among them those affirming the invalidity of all measures aimed at altering the Arab Islamic and Christian identity of Jerusalem, or undermining freedom of worship and the protection of places of worship in the occupied Palestinian territories.

The Arab Inter-Parliamentary Union reiterates its firm commitment to the inalienable rights of the Palestinian people, foremost among them their non-negotiable right to establish their independent and sovereign state along the borders of 4 June 1967 with East Jerusalem as its capital. **It further stresses** that Al-Aqsa Mosque, in its entirety, is an exclusive right of Muslims, and that the administration of its religious and endowment affairs is solely entrusted to the Jerusalem Islamic Waqf, affiliated with the Jordanian Ministry of Awqaf, in accordance with the existing historical and legal status quo and relevant international agreements.

Based on its national and parliamentary responsibilities, the Arab Inter-Parliamentary Union:

1. **Strongly condemns** the continued closure of the gates of Al-Aqsa Mosque by the occupation authorities and the prevention of worshippers from performing their religious rites, considering this an aggressive act and a dangerous provocation that violates freedom of worship and threatens to push the region toward further tension and instability.
2. **Rejects** all unilateral measures taken by the occupation authorities in Jerusalem and its Islamic and Christian holy sites, considers them null and void, without any legal effect, and calls for their immediate reversal and for an end to all violations against Al-Aqsa Mosque and all other holy sites.
3. **Calls upon** the international community, the UN Security Council, the UN General Assembly, the Organization of Islamic Cooperation, and regional and international parliamentary bodies to assume their legal and moral responsibilities and to exert serious pressure on the occupation authorities to halt this dangerous assault on the sanctity of Al-Aqsa Mosque, ensure its reopening to Muslim worshippers, and provide international protection for the Palestinian people and their holy sites.





4. **Commends** the steadfastness of the Palestinian people in Jerusalem and throughout the occupied Palestinian territories, salutes the male and female guardians (Murabitun and Murabitat) around Al-Aqsa Mosque in defense of its Arab and Islamic identity, and calls upon Arab parliaments and all active forces in the Arab world to intensify political, media, and legal efforts to support Jerusalem and its people and expose the violations of the occupation.
5. **Stresses** that the continued violation of the sanctity of Al-Aqsa Mosque during the holy month of Ramadan constitutes a provocation to the feelings of Muslims everywhere and may plunge the region into a conflict of a religious nature, holding the occupation authorities fully responsible for any serious consequences that may arise from these policies.

In conclusion, **the Arab Inter-Parliamentary Union reaffirms** that the issue of Jerusalem and Al-Aqsa Mosque will remain at the forefront of its priorities. It will continue coordinating Arab and international parliamentary efforts to defend the holy city and its sacred sites until the Palestinian people achieve their freedom and independence and the justice guaranteed by divine laws and international law is realized.

Beirut, March 12, 2026

